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El Suprem decidirà el futur de
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Miguel Ángel Gracia, president
de l’associació cultural Neven:
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El centre de naixements de
l’Hospital Sant Joan de Déu de
Martorell és pioner tant a Cata-
lunya com a l’Estat espanyol. Tot
i això, la seva clausura temporal
no s’ha pogut evitar. A l’octubre,
després que algunes companyes
deixessin la feina, les llevadores
van comunicar a la direcció que
calia resoldre diverses proble-
màtiques per continuar oferint el
servei. Les principals eren la
falta de personal per cobrir les
guàrdies i la importància de
crear protocols que incloguessin
altres àrees més enllà de la d’obs-
tetrícia, com pediatria, gineco-
logia o anestèsia. No va haver-hi
cap resposta per part de la ge-
rència i a finals de desembre el
centre de parts naturals va tan-
car temporalment sense data
prevista de reobertura.

Des del setembre i fins ara ha-
vien marxat 11 llevadores, ja sigui
perquè se’ls havia acabat el con-
tracte, no l’havien volgut renovar
o s’havien demanat una exce-
dència. Aquest últim és el cas de
la Sara García, que va ser la refe-
rent durant sis mesos, entre el
2021 i el 2022, i formava part de
l’equip d’obstetrícia des que el
2017 es va impulsar el centre de
naixements. García havia treba-
llat al Regne Unit, on els centres
de parts naturals estan molt més
estesos que al nostre país.

L’excedència que va demanar
García era a causa de la situació
que s’estava vivint, per reflexio-
nar sobre quin era el camí pro-
fessional que volia prendre. De-
clara que a l’Hospital de Marto-
rell mai hi ha faltat professionals
interessades a integrar-se a l’e-
quip del centre de naixements.
“Quina llevadora no voldria tre-

ballar en aquestes instal·la-
cions?”, es pregunta. 

El problema, però, és un altre:
calen, mínim, dos mesos de for-
mació perquè una professional pu-
gui enfrontar-se de forma autò-
noma a un part natural amb la fi-

losofia que duen a terme, i per això
és necessari algú que l’acompanyi
en el procés. Amb la manca de per-
sonal és gairebé una utopia poder
tenir aquest temps.

FALTA DE SUPORT
Una de les queixes que va co-
municar l’equip de llevadores a

la direcció de l’hospital a l’octu-
bre era la resistència d’alguns es-
taments al canvi de filosofia pel
que fa als parts. A més, recalca-
ven la importància d’establir
protocols multidisciplinaris (que
englobessin les àrees de gineco-
logia, pediatria i anestèsia) i
controls per assegurar el seu
bon funcionament. Mai van es-
coltar les seves demandes.

García declara que, tot i que
de portes enfora es presentava el
centre de naixements com la gran
aposta de l’hospital, no sentien el
suport. “Teníem la sensació que
per a ells era ‘un tema de lleva-
dores que volien canviar algunes
coses’, però ja està”, explica.

De fet, García reconeix que, per
a ella, “ha sigut un dol acceptar el
tancament”. “La nostra vocació ha
fet que tiréssim endavant, també
perquè sabíem que no podríem
treballar així a cap altre lloc”, afe-

geix. La situació, però, no es podia
sostenir durant més temps. 

Al comunicat que les llevado-
res van fer a l’octubre, adreçat a la

direcció de l’hospital, també de-
manaven que informessin les ma-
res i les famílies interessades en el
servei que no sempre es podia ga-

rantir l’ús del centre de parts na-
turals per la manca de professio-
nals. Tampoc es va fer, apunten.

FUTURA REOBERTURA
Des de l’Hospital Sant Joan de
Déu de Martorell mantenen que
“han confluït diverses circum-
stàncies” i que estan buscant de
forma activa llevadores. A més,
asseguren que pretenen reobrir
el centre de naixements “al més
aviat possible”, tot i que no hi ha
cap data establerta.  

García, però, opina que “no
és qüestió d’obrir-lo al més
aviat possible, sinó amb un pla
a llarg termini”. Afegeix que
tant de bo pugui tornar a estar
en funcionament, però “amb
seguretat per a les dones i per a
les professionals”. Un fet que
comparteixen també des de
l’hospital: “S’ha de fer amb ga-
ranties”, conclouen.

Mar Sifre
MARTORELL

“Ha sigut un dol”
» Les llevadores del centre de parts naturals de l’Hospital de Martorell parlen del seu tancament
» Tot i que el servei era la gran aposta de la direcció, les llevadores no han sentit el suport necessari

“REPLANTEJAMENT” 
A L’HOSPITAL

4El conseller de Salut, Ma-
nel Balcells, ha garantit que
en les pròximes setmanes el
Govern farà “un replante-
jament total” del model de
governança, del funciona-
ment i de l’estructura de
l’Hospital de Martorell. Els
treballadors fa setmanes
que es manifesten per man-
ca de personal i recursos.

“Quina llevadora no
voldria treballar en
unes instal·lacions
així?”, afirma una d’elles

El centre de parts naturals de l’Hospital de Martorell era un espai pioner. Fotos: cedides i ACN 



Opinió

| 4

línianord.cat 31 de gener del 2023

Dipòsit Legal: B 12314-2013
Difusió controlada

www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

Editor-Administrador: David Centol i Lozano

Director Editorial: Arnau Nadeu

Director General: Marcelo Villanueva

Coordinadora de Producció gràfica: Marga Moreno

Controller: Mauro Favieri

Webs temàtics: Pere Giménez i Quim Miró

Director Editorial: Arnau Nadeu

Subdirector d’edicions: Albert Ribas

Subdirectora de digital: Anna Corbatera

Redacció: Albert Alexandre (diari metropolità),

Anna Utiel i Guillem Francàs (Barcelona), Olga

García (Vallès), Gerardo Santos (Barcelonès Nord

i Baix Maresme), Francisco J. Rodríguez (l’Hos-

pitalet i Baix Llo bregat), Mar Sifre (Montserratí), Toni

Delgado (Esports), Andreu Asensio (suplements

i branded content) i Júlia Estivill (xarxes)

Dept. de Producció gràfica: Susana Dicenta

Distribució: Andrés Meca i Pablo Favieri

La lupa

Resulta que hi ha un servei que t’estalvia la
despesa d’enviament i que no t’obliga a es-
tar amb l’ai al cor, pendent d’una ruta de re-
partiment que sembla jugar al gat i a la rata

amb tu. Una proposta comercial que no et cobra re-
càrrec a l’hora d’embolicar regals, que supera qual-
sevol algoritme de suggeriment amb el coneixement
personal i que ofereix experiència i ofici en lloc d’i-
nacabables tutorials de YouTube o manuals per des-
carregar amb un codi QR que mai s’acaba de carre-
gar bé. Una marca que s’empesca packs regal amb grà-
cia i originalitat que desborden l’IA, que assegura als
artesans i artistes de la zona marges de benefici dig-
nes i que no necessita arrodonir per a cap projecte so-
lidari perquè la implicació amb el veïnat i la ciutat la
té de sèrie: no se’n pot desentendre perquè és on i des
d’on treballa.

No és ni una nova app reinventant la sopa d’all ni
una start-up que amaga la falta d’originalitat rere un
lluent nom en anglès: és el comerç de tota la vida. El
comerç amb noms i cognoms que ajuda a teixir el nos-
tre dia a dia i que, passat l’estrès de la campanya de
Nadal, com ha pogut i ha sabut, aixeca una bandera

que no hauria de passar desapercebuda: estic aquí, al
vostre servei!

Quin contrast amb la caòtica estesa de furgonetes
de color blau aparcades de qualsevol manera, plenes
de paquets i paquetets a la cerca del seu comprador des-
pistat. Ben al contrari, aquesta malla d’establiments a
peu de carrer se les han empescat aquests dies per ofe-

rir canguratges, guarnir les principals vies comercials
i contribuir a les campanyes de cap nen sense joguina,
de la mateixa manera que al llarg de l’any sumen en de-
senes de camins escolars i ajuden, amb petites apor-
tacions, tants i tants equips d’esport amateur.

Botigues, establiments de restauració i parades al
mercat tenen un doble retorn al lloc on s’estableixen:
el del servei que ofereixen, però també el de la seva

presència, que és articuladora de ciutat, motor d’una
societat enxarxada i associada que troba còmplices
quan els necessita. Les grans ofertes del millor preu
de les grans plataformes ho són a mitges. De fet, no
compten amb alguns beneficis d’alt valor afegit que,
en canvi, sí que ofereix el comerç de proximitat: car-
rers més segurs, menor petjada ecològica, oferta més
diversa i preus més justos. És alguna cosa més que un
lloc comú, això: el més barat de vegades surt més car,
per a les nostres butxaques i respecte d’un model de
ciutat més just i pròsper.

He escrit aquest article des d’una volguda mira-
da amable, més centrada en les llums que en les om-
bres (que hi són, és clar!), i ho he fet perquè hi ha ob-
vietats que no ho són tant i que, en tot cas, cal que ens
les repetim… Perquè la gran maquinària publicitària
de les grans empreses i plataformes ja s’encarrega d’en-
lluernar-nos diàriament amb les facilitats de les
compres amb un sol clic. Que serveixi aquest article
de modesta contribució per ajudar a veure una mica
més enllà… I a la propaganda dels grans, confrontem
la propaganda dels petits. Això sí, no deixem de po-
sar-nos al dia i de millorar, que és molta la feina a fer!

Les grans ofertes del millor preu
ho són a mitges: no compten amb
alguns beneficis d’alt valor afegit

per Oriol Lladó

Obvietats que no ho són tant amb el comerç local

NLes millors
perles

Berenes tranquil·lament en un bar quan, a la taula del costat,
s’hi asseuen Pedro Sánchez i Salvador Illa. També una desena

de guardaespatlles, és clar. És el que li va passar fa uns dies a la
periodista Berta Gómez a la Central. Va decidir anar-se’n.

Una dona britànica descobreix que no és que el seu gos
sigui desobedient, sinó que només entén el castellà.

Resulta que, abans d’adoptar-lo, l’animal havia viscut amb
una família espanyola. La propietària haurà de fer classes.

El conductor amb el carnet retirat que va provocar unaccident a la Roca del Vallès fa uns dies diu que no sap qui
era el copilot mort. El passatger del darrere assegura que
tampoc el coneixia. La víctima mortal no duia documentació.

La filla de Verónica Forqué va acudir, evidentment, a
l’homenatge que es va fer a l’actriu un any després de

la seva mort. La filla va decidir vestir-se per a l’ocasió: abric
negre, ulleres de sol i... sabates amb forma de penis.

LA FOTO@alexsnclmnt/ACN
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A les xarxes

@natalia_garriga: Molt emocionada de
celebrar aquests 15 anys dels Premis
Gaudí de l’@academiacinecat, amb un
sentit homenatge a l’Agustí Villaronga.

@marsigol: Em poso d’una mala llet quan
penso que la noia víctima de Dani Alves
ha hagut de renunciar a la indemnització
perquè us la creguéssiu...

#DaniAlvesAPresó

@AquiCatalunya: @jaumecollboni planta
Ada Colau i deixarà les seves responsabi-
litats com a tinent d'alcaldia a l'Ajunta-
ment per centrar-se en la carrera electoral.

#LaSortidaDeCollboni #PremisGaudí

Safata d’entrada

Al Regne d’Espanya es
dedicaran 50.000 mi-
lions d’euros en despesa

militar, l’equivalent a la suma
de gairebé tots els ministeris
amb vocació social. Són 230 ve-
gades la partida per atendre
l’Ingrés Mínim Vital, més de
2,17 vegades el destinat a les
prestacions per desocupació,
10,5 vegades més que les pen-
sions no contributives, més de
50 vegades l’atenció a immi-
grants, més de 14 vegades del
que es destina a les polítiques
d’habitatge. La joventut a Es-
panya s’independitza de mitja-
na als 30 anys, en gran part per
la dificultat que troben per ac-
cedir a l’habitatge. Les xifres de
desnonaments i les seves re-
percussions són un escàndol. 

Gran part de la humanitat no
és tractada amb respecte, re-
bem cada dia un bon grapat
d’antònims que no deixen en pau
la dignitat. Ara que la llei dels se-
crets oficials fa molt que va ser
abolida, sabem (inquiets, alar-
mats, desolats) que els que des-
trueixen il·lusions no tenen la

Justícia solidària
per Francesc Reina

menor intenció de regenerar-
les, que no hi ha cap lloc on no
es menteixi, que els nostres ens
han decebut, que hi ha qui
s’aprofita dels conflictes dels al-
tres. De la teoria de rols, de Pic-
hón-Rivière, sabem que la nos-
tra conducta està supeditada a
la posició social que ocupem a
la feina, a la família, a l’oci, i
que complim gairebé sempre
amb allò que ens manen. 

Caldrà donar un cop de
mà a la vida, caldrà produir
molta més claredat en aques-
ta fàbrica d’emocions. Caldrà
insistir que els poders pateixen
una por exagerada a la bellesa.
Que la Justícia és cega però no
hauria de tancar els ulls a la re-
alitat, que cal atendre la ciu-
tadania per fer possible l’ex-
tensió de la democràcia. No és
justa una Justícia que expulsa
famílies de casa seva. D’altra

banda, cal saber que qui fa les
lleis no són els jutges, sinó els
que governen. El mateix pas-
sa amb la salut: no és cosa de
sanitaris, sinó de les políti-
ques sanitàries. 

Vam anar a unes jornades
propiciades per la Generalitat
per parlar de problemes sobre
l’habitatge. Ningú va parlar
de solidaritat, però allà hi ha-
via gent que va plantant diàlegs
entre el soroll del present, ac-
tivistes de la contradicció, me-
diadores buscant cels blaus
per dibuixar racons bonics. 

Aquests dies, Ikea promo-
ciona un concurs destinat a
persones entre 18 i 30 anys que
premiarà amb 12.000 euros les
millors propostes per fer més
fàcil l’accés a l’habitatge. Me’n
recordo de la Negra mentre
sona Solo le pido a Dios. Serà
que no existeix? 
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El somni de Jana Fernández1

2
La Generalitat preveu ampliar 
els aparcaments a les estacions

Un nou capítol del litigi legal per 
les naus del polígon Sesrovires

El poder del teatre: la petita història 
d’èxit de l’Aula de Teatre de Martorell

Only good news

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Els semàfors

L’associació cultural Neven
dona l’oportunitat a nous

artistes per formar-se i donar
visibilitat al seu projecte
musical. A més, fomenta 
la cultura al territori,

especialment entre el jovent,
amb una extensa programació.

pàgina 10Neven Association

La Biblioteca Francesc Pujols 
de Martorell ha aconseguit

augmentar el nombre d’usuaris,
que amb la pandèmia s’havia
vist ressentit. De fet, el 2022 
es van superar les xifres de

préstec prèvies al confinament,
així com el fons bibliogràfic. 

pàgina 10Biblioteca F. Pujols

La iniciativa Camins de Pau
és una molt bona manera per
promoure la cultura de la pau

entre infants i joves. 
És important reivindicar les

vivències dels deportats i exiliats
esparreguerins per entendre,
també, la nostra història.

pàgina 16Aj. d’Esparreguera
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El “soroll” com a enemic de l’efi-
ciència de l’administració. Si al-
guna cosa va quedar clara de la
conferència que l’alcalde de Cor-
nellà i vicepresident executiu de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), Antonio Balmón, va fer
dimecres 18 de gener a l’Espai Lí-
nia és que la feina en silenci és alia-
da del bon govern. Així ho va re-
iterar en diverses ocasions al llarg
de la sisena edició del cicle de
conferències La ciutat metropoli-
tana: progrés i futur, organitzat
pel diari Línia i que està portant al
centre de Barcelona polítics de
primer nivell metropolità.

En aquesta ocasió, la conversa
va començar amb una condemna
enèrgica per l’últim atac masclis-
ta, que va tenir lloc a Cornellà po-
ques hores abans de la conferèn-
cia i que va deixar ferida una
dona. “No només ho hem de de-
nunciar, sinó tornar a dir que ens
hem de preparar i consolidar com
a societat contra la violència mas-
clista”, va expressar el batlle.

L’entrevista, conduïda pel di-
rector editorial del Línia, Arnau
Nadeu, va comptar amb un públic
assistent nombrós i va abordar els
diferents reptes metropolitans,
com ara la coneixença o populari-
tat de l’AMB entre els ciutadans,
generalment desconeguda pel gran
públic. Tanmateix, Balmón va

afirmar que, malgrat tot, “la gent
valora la feina de l’AMB”, posant
com a exemple el transport públic,
un dels serveis millor valorats pels
ciutadans. I, de fet, és aquí on va re-
ivindicar la “feina en silenci” que
fa l’AMB, una administració que,
lluny de ser tècnica, segons va re-
marcar Balmón, “és també políti-
ca”. “L’AMB busca sempre el con-
sens: la política no ha d’estar lligada
per força amb la discrepància”, va
afegir el vicepresident executiu
metropolità.

L’ELECCIÓ DE L’AMB
De fet, el seu càrrec a l’AMB i el seu
protagonisme en tot allò relacionat
amb l’ens i les polítiques metro-
politanes ha portat més d’un a
penjar-li el títol d’alcalde metro-
polità. “Jo no soc l’alcalde metro-
polità, només soc un polític que
busca el con-
sens”, va ex-
pressar Balmón,
que va tornar a
mostrar-se con-
trari a l’elecció
directa del pre-
sident o presi-
denta de l’AMB.
“Crec que no
aportaria un va-
lor afegit”, va re-
flexionar Bal-
món, que va re-
ivindicar la trajectòria d’aquesta ad-
ministració.

En aquest sentit, el batlle va fer
una àgil repassada a la història de
l’AMB, des dels seus inicis fa més

d’una dècada fins ahir mateix. “És
una administració que no costa un
euro més al ciutadà i que ara està
consolidada, triplicada i amb més
personalitat”, va descriure Bal-
món. “Això és un exemple de com
es fan les coses”, va afegir.

LA FEINA DELS AJUNTAMENTS
La serenor en política i la feina en
silenci va amarar el discurs de l’al-
calde al llarg de l’acte. I ho va tor-
nar a posar de manifest quan va en-
trar a valorar l’anunci que l’AMB,
que ell mateix, havia fet unes hores
abans sobre un projecte d’inversions
de fins a 500 milions d’euros per
impulsar tot l’àmbit del Besòs. “No
volem estigmatitzar cap territori, vo-
lem identificar les necessitats i ac-
tuar-hi”, va destacar Balmón.

I si la serenor i la feina pas a pas
van ocupar la primera part de la

trobada, la reivindicació de la fei-
na dels ajuntaments va passar a
primera línia un cop va opinar so-
bre el pla d’impuls a l’àmbit del Be-
sòs. “L’AMB acompanya i lidera

una part de l’acció, però ja hi ac-
tuen els ajuntaments”, va asse-
nyalar Balmón, que va remarcar
que “als municipis es fan moltes co-
ses”. En aquest punt, i preguntat
sobre la relació de la capital, Bar-
celona, amb les localitats dels vol-
tants, Balmón va ser molt clar. “A
diferència de la ciutat central, nos-
altres –els municipis– no donem
lliçons ni ens empoderem en la su-
pèrbia, fem xino-xano”, va etzibar
el batlle, que va voler tancar aques-
ta idea amb una característica fi-
nezza: “Davant de l’aristocràcia, el
poble es rebel·la”.

EL DEBAT DE LA SEGURETAT
Un altre dels grans temes tractats
a la conferència va ser la seguretat.
En aquest sentit, Balmón va afir-
mar que la seguretat a l’àrea me-
tropolitana “té bona salut”, i va di-

ferenciar les da-
des delinqüen-
cials de la per-
cepció d’insegu-
retat que poden
tenir alguns ve-
ïns. “Això és evi-
dent”, va asse-
gurar en refe-
rència a aques-
ta percepció. És
per aquesta raó
que fa mesos va
anunciar l’im-

puls d’un sistema integral de se-
guretat a la metròpoli, basat en les
noves tecnologies i que, tal com va
tornar a deixar clar ahir, no implica
la creació d’una policia metropo-

litana ni l’augment dels agents a
peu de carrer.

De fet, Balmón va posar el fo-
cus en accions concretes, com
ara incrementar la il·luminació als
carrers, una mesura que les dones
“valoren molt positivament”. En
aquesta línia també es mou la
creació del cos de serenos, que va
posar fa un temps en marxa l’A-
juntament de Cornellà, entre al-
tres municipis metropolitans, i
que també és molt ben valorat
pels veïns, segons va afirmar l’al-
calde Balmón.

CORNELLÀ COM A EXEMPLE
Ja entrats en matèria cornella-
nenca, Balmón va reivindicar la fei-
na de renaturalització de la ciutat,
a través del projecte Cornellà Na-
tura i la seva aposta pels eixos
verds. En aquest sentit, el batlle va
recordar que en el darrer Ple es va
aprovar un pla especial per com-
batre els efectes de l’escalfament
global, i va destacar que hi ha ini-
ciatives sobre la taula per reduir el
trànsit rodat, com ara tancar certs
barris de la ciutat a la circulació a
partir de les vuit del vespre a tra-
vés d’un sistema tecnològic que ja
s’ha provat amb èxit. Amb tot, Bal-
món va reivindicar el paper de Cor-
nellà com una ciutat que pot ex-
portar la idea de “sumar”.

Finalment, l’alcalde va voler
agrair la tasca de l’oposició muni-
cipal a Cornellà, que tal com va dir
“ha col·laborat” en tots aquests pro-
jectes. “La política municipal és
proximitat”, va concloure.

Antonio Balmón va conversar amb el director editorial del Línia, Arnau Nadeu. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Espai Línia, la Casa dels Barris

Balmón: “Jono soc l’alcaldemetropolità, 
socunpolític quebuscael consens”

Francisco J. Rodríguez
BARCELONA
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SOSTENIBILITAT4L’Ajuntament
de Martorell ha aprovat per una-
nimitat la modificació del Pla Ge-
neral d’Ordenació Urbana
(PGOU) per permetre l’amplia-
ció de l’espai destinat a plaques
solars a les cobertes de les cases
i dels edificis.

L’objectiu de la mesura és
contribuir a un major aprofita-
ment de l’energia solar, sobretot
si tenim en compte el context ac-
tual de crisi energètica.

Amb la modificació es podrà
cobrir tota la superfície amb la
instal·lació de plaques fotovol-
taiques. Només caldrà deixar 50
centímetres de marge respecte de
la cornisa de l’edifici i 30 per als
laterals. Fins ara només es podia
fer servir el 30% de la coberta.

El regidor de Medi Ambient,
Albert Fernández, ha explicat
que “el marge és necessari per a
una correcta instal·lació i perquè
els operaris disposin d’un espai
per poder treballar”. Amb tot,

aquesta mesura neix de la moció
presentada a l’octubre pel grup
municipal de Ciutadans, que de-
manava l’ampliació amb l’argu-
ment que el PGOU havia quedat
antiquat en aquest sentit.

Juanjo Pérez, portaveu de
C’s, llavors va declarar que “tot-

hom vol treure el màxim partit a
les instal·lacions. Com més en
puguis posar, menys pagaràs del
rebut de la llum convencional”.
De fet, assegurava que la pro-
posta sorgia dels comentaris que
els havien arribat per part de di-
versos veïns de Martorell.

Plaques solars instal·lades en una teulada. Foto: Pixabay

Més espai per  instal·lar plaques
fotovoltaiques a les cobertes
» Gairebé tota la superfície es podrà cobrir amb plaques solars

» La mesura vol contribuir a un major aprofitament de l’energia verda

La Pastisseria Grau, entre 
les 50 millors de Catalunya

ALIMENTACIÓ4Per tercer any
consecutiu, la Pastisseria Grau,
amb botigues a Martorell i Es-
parreguera, ha sigut reconegu-
da entre les 50 millors de Cata-
lunya. Així ho ha decidit la 6a
Mostra Internacional de Pas-
tisseria, que li ha atorgat el pre-
mi Fava de Cacau.

Natàlia Grau, propietària de
la pastisseria, declarava que “el
premi és un reconeixement. Que
se’ns valori i es vegi el que fem”.

De fet, fa cinc generacions

que la Pastisseria Grau va ence-
tar la seva aventura a Esparre-
guera i ja en fa 10 que també es-
tan instal·lats a Martorell.

Amb tot, el premi no es des-
envolupa com un concurs amb
bases establertes. En aquest cas,
el jurat visita les diferents pas-
tisseries candidates al llarg de l’a-
ny sense que tinguin coneixe-
ment de la seva presència. Hi
van per investigar i conèixer a
fons què fan i com hi treballen,
però de manera anònima.

POLÍTICA4Tant Movem Marto-
rell com ERC presenten com a
candidats a les eleccions munici-
pals del maig als que fins ara han
sigut els seus número dos a l’A-
juntament. En el cas de Movem,
l’alcaldable és Laura Ruiz. Pel
que fa als republicans, el candidat
és Soulimane Messaouidi.

Si ens centrem en les seves
prioritats pel municipi, ambdós
coincideixen bastant en quines
han de ser les principals línies
d’acció: habitatge, medi am-

bient, serveis socials amb res-
posta immediata i serveis públics
gestionats per ens públics. En
aquest últim cas, sobretot, amb
la mirada posada en l’Hospital.

Ruiz creu que l’actual go-
vern municipal dedica “molts re-
cursos per a coses estètiques”,
però que també cal destinar-los
a altres realitats urgents. L’alta
taxa d’atur de Martorell en seria
una d’elles. Messaouidi defensa
que “cal aprofitar l’important
teixit industrial que tenim”.

Sobre la manca d’habitatge so-
cial, tots dos creuen que la Vila
hauria de ser clau amb un con-
sistori que adquirís solars i edifi-
cis buits per a famílies vulnera-
bles. Una mesura que també ser-
viria per revitalitzar el barri.

Amb tot, Soulimane Mes-
saouidi és la primera persona
migrant que es presenta a l’al-
caldia de Martorell. Pel que fa a
la Laura Ruiz, des del 2011 no es
veia una dona com a candidata
a les eleccions al municipi.

Premis per les 50 millors pastisseries de Catalunya. Foto: Ajuntament

Moviment a les esquerres

Promoció | Curs per aprendre a servir en restauració
El Molí Empresa estrena el curs ‘Operacions bàsiques de restaurant i bar’,

adreçat prioritàriament a majors de 16 anys en situació d’atur. La formació es
durà a terme del 20 de febrer al 30 de juny i les inscripcions ja estan obertes.

Laura Ruiz i Soulimane Messaouidi. Fotos: Ajuntament
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Més d’un centenar de persones
van acudir el passat divendres 27
de gener a l’Espai Línia per a la
inauguració de Premsa de pro-
ximitat metropolitana. Un re-
corregut per la història. Es trac-
ta de la primera exposició de
premsa metropolitana de Bar-
celona i repassa la història i la re-
llevància d’aquest fenomen a
través de 90 capçaleres històri-
ques dels barris de Barcelona i de
l’àrea metropolitana. Entre els
assistents, va destacar la pre-
sència de personalitats del món
polític i cultural, com Dolors
Sabater, Xavier Trias, Josep
Martí Blanch, Fèlix Riera o Ana
María Aguirre.

La mostra combina edicions
originals, facsímils i reproduc-
cions ben contextualitzades his-
tòricament per poder entendre
el paper que han tingut aques-
tes publicacions a l’hora de
mantenir informats els ciuta-
dans durant tants anys. Els tex-
tos del professor Joan M. Cor-
bella ens acompanyen per tota
la sala recordant que el futur de
Barcelona i de la seva rodalia
implica entendre i potenciar la
proximitat metropolitana. L’ex-
posició ha comptat amb el su-
port de la Secretaria de Mitjans
de Comunicació de la Genera-
litat de Catalunya.

EL PODER DE LA 
COMUNICACIÓ LOCAL
Oriol Duran, secretari de Mitjans
de Comunicació i Difusió de la
Generalitat; Francesc Fàbregas,
president de l’Associació Cata-
lana de la Premsa Comarcal
(ACPC); Josep Ritort, secretari
general de l’Associació de Mit-
jans d’Informació i Comunicació
(AMIC); i David Centol, editor
del Grup Comunicació 21, van
intervenir per reivindicar el pa-
per de la premsa de proximitat
metropolitana en el mapa
de la comunicació
catalana.

Duran va
fer un elogi
de la prem-
sa de pro-
ximitat i
va desta-
car preci-
sament la
seva habi-
litat per ob-
rir nous mer-
cats. “És una
premsa que es va
avançar en una cosa
que avui tothom vol fer: la
segmentació dels públics i ar-
ribar a audiències específiques”,
va afirmar. Per la seva longevi-
tat i la seva fortalesa, Duran va
destacar que “la premsa de pro-
ximitat metropolitana no no-
més sobreviu, sinó que creix i es
fa forta”.

Francesc Fàbregas, presi-
dent de l’Associació Catalana

de la Premsa Comarcal (ACPC),
va començar fort: “Ni la pandè-
mia ha pogut amb nosaltres”. I
va explicar per què la comuni-
cació local és tan important des
d’un punt de vista global: “Par-
lar de premsa comarcal és par-
lar de país, del que passa als po-
bles, a les comarques. Per a nos-
altres, això és cabdal, i per això
tenim una salut molt bona. I és
molt important que des de la ca-
pital es parli de premsa de pro-
ximitat”. Fàbregas, això sí, va fer

una crida al sector per
poder mantenir i

fins i tot ampliar
la força del pe-
riodisme de
proximitat:
“Necessi-
tem edi-
tors forts
que no de-
penguin de
les subven-

cions, capa-
ços de crear si-

nergies. Amb ells
continuarem exis-

tint i seguirem endavant”.
Josep Ritort, secretari de

l’Associació de Mitjans d’Infor-
mació i Comunicació (AMIC), va
destacar per què és tan important
la premsa de proximitat al nostre
entorn: “El que fa diferent Bar-
celona d’altres grans ciutats és la
vida de barri. És el lloc on vas créi-
xer, on treballes i on vols viure. I
per això a Barcelona i a l’àrea me-
tropolitana seguim tenint mit-

jans de paper que fan aquest bar-
ri”. Segons Ritort, “la proximitat
interessa, perquè és un servei
per a la vida metropolitana”. I una
bona mostra d’aquesta força són
els 114 mitjans en català que l’A-
MIC té a l’àrea metropolitana.

David Centol, editor del Grup
Comunicació 21 i promotor de
l’exposició, va apel·lar al valor
més emotiu de la mostra: “Ca-
dascuna d’aquestes més de 90
capçaleres és un tros d’història lo-
cal, un pedaç de vida, un relat que
mereix ser escoltat, i totes formen
part d’una oportunitat periodís-
tica: la visió metropolitana”. Per

a l’editor, és qüestió de temps que
més assumptes urbans es gestio-
nin des d’una òptica metropoli-
tana. I un d’ells és la comunicació:
“El territori mediàtic metropoli-
tà està naixent. I amb les seves 21
edicions, Línia n’és un exemple
que ja es troba en un moment dolç
de reconeixement de la seva visi-
bilitat. El seu potencial de creixe-
ment és enorme i ho podrem
comprovar en els anys vinents”.

La mostra Premsa de proxi-
mitat metropolitana. Un recor-
regut per la història es pot veu-
re a l’Espai Línia (carrer Girona,
52, Barcelona) fins al 30 de maig.

Espai Línia, la Casa dels Barris

Espai Línia inaugura la primera exposició 
depremsametropolitanadeBarcelona

Andreu Asensio
BARCELONA

4Els assistents a l’acte van vi-
sitar atentament l’exposició.
Cadascú s’acostava al panell on
hi havia les capçaleres del seu
barri i recordava en veu alta
com les havia descobert i les se-
guia. I molts visitants comen-
taven perplexos la gran varie-
tat de capçaleres que existien i
que encara existeixen a Barce-
lona i a l’àrea metropolitana.
Menció especial per a les joies
de la corona, les edicions ori-
ginals i els facsímils, del Diari
de Barcelona, La Veu de Sant
Martí o de Sarrià, que van atrau-
re moltes mirades.

Però més enllà de la història,

David Centol va voler destacar
la faceta més reivindicativa d’a-
questa exposició: “Recordem
la importància de la premsa lo-
cal com a instrument reivindi-
catiu. La guerra civil va tallar de
soca-rel la veu dels barris, i fins
als anys 50 la premsa local no va
tornar a sortir al carrer. Tími-
dament, van començar a sorgir
capçaleres tolerades pel règim,
fins que als anys 70 va esclatar
el fenomen de la premsa de
barris. A Sant Andreu, a Horta,
a Gràcia o a Sants, però també
a Badalona, a Santa Coloma
de Gramenet o a l’Hospitalet, el
fenomen va ser imparable”.

Història viva de la comunicació 
i de la reivindicació

Oriol Duran: 
“La premsa de proximitat
metropolitana no només
sobreviu, sinó que creix 
i es fa forta”

Francesc Fàbregas: 
“És molt important que
des de la capital es parli 
de premsa de proximitat”

Josep Ritort: 
“El que fa diferent
Barcelona d’altres ciutats
és la vida de barri, i per
això seguim tenint mitjans
de paper que fan barri”

David Centol: 
“Totes aquestes més 
de 90 capçaleres formen 
part d’una oportunitat
periodística: la visió
metropolitana”
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Neven va néixer amb la intenció
de proporcionar a creadors, es-
pecialment de Martorell, una
plataforma des d’on poder pro-
fessionalitzar-se i aconseguir pro-
jecció per a la seva feina. La pri-
mera convocatòria per a nous ar-
tistes ja està oberta i s’hi poden
presentar a través del seu web.

Un cop enviada la candidatu-
ra, l’equip de Neven valorarà qui-
nes són les necessitats i possibles
mancances de l’artista i, a partir
d’aquí, proposaran l’assessora-
ment més adient. Miguel Ángel
Gracia, president de l’entitat, ex-
plica que ofereixen “diferents ser-
veis per cobrir tot el procés. Des
de la creació de la seva obra fins
a la distribució i promoció, pas-
sant per la producció o el segui-
ment, mitjançant un mànager
que els acompanya”. “A més, els
ajudem pel que fa a la col·labora-
ció de festivals i fires o la progra-
mació de concerts”, afegeix. 

L’equip professional del pro-
jecte el formen Vicky Alvero, pro-
fessora vocal i directora artística
de La Passió d’Esparreguera; Ro-
bert Moreno, tècnic audiovisual;

i el mateix Miguel Ángel Gracia,
que és gestor cultural.

A més, Neven Association
compta amb una borsa d’artistes
perquè formin part dels actes i es-
deveniments que organitzen. “Al
cap i a la fi, es tracta també de fo-
mentar un model d’economia
circular”, declara Gracia.

FOMENT DE LA CULTURA
L’objectiu principal de Neven és
dinamitzar la societat mitjançant
el foment de la cultura, especial-
ment entre el jovent, els adoles-
cents i els infants. Quan van en-

cetar el projecte el 2019 van ha-
ver d’aturar la seva activitat a
causa de la pandèmia. El 2022,
però, van reestructurar-se a escala
interna i ja compten amb una ex-
tensa programació a Martorell per
tot aquest any. “Ens vinculem
molt bé amb tot el que es fa al mu-
nicipi”, expressa Gracia.

Algunes de les activitats que
faran en els pròxims mesos són
les batalles de galls a l’Espai Jove,
la gimcana i els jocs de rol al Dal-
tabaix o l’Urban Chicken, un fes-
tival de cultura urbana a Ca n’O-
liveres, entre altres.

Mar Sifre
MARTORELL

Incrementen els usuaris de 
la  Biblioteca Francesc Pujols 

CULTURA4La Biblioteca Fran-
cesc Pujols ha recuperat part
de les xifres anteriors a la pan-
dèmia. El creixement del 2022,
de fet, és evident respecte del
2021. Per calcular l’increment no
només es té en compte els visi-
tants, sinó també els préstecs,
l’assistència a les activitats pro-
gramades, la connexió al Wi-Fi
o el fons bibliogràfic.

Pel que fa als visitants (que
s’hi consideren tots aquells que hi
entren, independentment de si
fan ús de cap servei) el 2022 es va
tancar amb quasi 65.000 usuaris.
La xifra suposa un augment del
59% respecte de l’any anterior,
que en van ser poc més de
40.400. Les dades del 2019, però,
encara queden lluny, quan van re-
bre més de 100.000 visites.

El que sí que ha superat amb

escreix els números precovid
ha sigut el servei de préstec.
Durant l’últim any s’han deixat
gairebé 55.000 documents (lli-
bres, revistes, CD, etc.). El 2019,
en canvi, ni tan sols es va arribar
als 50.000 articles. La xifra d’u-
suaris que recorren al préstec
també ha incrementat, el 2022
n’han sigut uns 13.700.

A més, el valor del fons bi-
bliogràfic ha augmentat. En els
últims tres anys s’han adquirit
3.000 documents nous entre
llibres i altres articles, gràcies a
diverses subvencions que han re-
but per part de l’Ajuntament, la
Diputació i la Generalitat.

Les activitats presencials han
sigut un altre dels èxits el 2022,
després que s’abandonés la pro-
gramació virtual. Més de 5.500
persones hi han participat.

Foto promocional de la convocatòria per a nous artistes. Foto: Neven

L’associació cultural Neven obre
convocatòria per a nous artistes

Biblioteca Francesc Pujols de Martorell. Foto: Ajuntament de Martorell
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VIA PÚBLICA4La Policia Local
de Sant Andreu de la Barca va
posar 126 denúncies durant el
2022 per ús inadequat de pati-
nets elèctrics. En la majoria dels
casos es tractava de persones que
circulaven per sobre de les vo-
reres, que no respectaven els
semàfors o que viatjaven dos
usuaris en un mateix patinet.

És per això que el cos de poli-
cia ha engegat diverses campanyes
de sensibilització per millorar la

convivència entre els conductors
d’aquest tipus de vehicle i els via-
nants. Una de les mesures són els
controls aleatoris en diferents
punts del municipi per informar
els usuaris de la normativa bàsi-
ca dels patinets elèctrics. Ara per
ara, no cal cap mena de formació
o permís per conduir-los, el que di-
ficulta la bona pràctica.

En funció de la infracció, les
multes poden anar des dels 100
fins als 1.000 euros.

EQUIPAMENTS4Els santan-
dreuencs podran gaudir d’una
piscina descoberta a partir del
pròxim estiu. La instal·lació ja
s’està construint al Complex Es-
portiu de Can Salvi i compta amb
un pressupost de 360.000 euros.

La nova piscina tindrà una
superfície que doblarà la de la
seva predecessora. Disposarà
de 265 metres quadrats, que
s’afegiran als 310 de l’actual i als
35 de la piscina infantil. Tan-
mateix, des de l’Ajuntament han
assegurat que serà més accessi-
ble i  segura i que proporciona-
rà més confort als usuaris.

L’alcaldessa de Sant Andreu
de la Barca, Ana Alba, ha decla-
rat que “és una inversió en esport
i en lleure perquè fer-ho en
aquests dos aspectes és invertir
en la salut de les persones”.

Amb tot, el projecte es com-
pletarà amb un nou local per
allotjar el material tècnic i l’a-
dequació de la zona enjardinada.

10 MILIONS EN INVERSIONS
D’altra banda, cal apuntar que
l’Ajuntament gestionarà més
de 10 milions d’euros en inver-
sions aquest any. A més, per pri-
mer cop, els pressupostos pre-
veuen una partida de 100.000
euros per finançar els projectes
participatius, que decideix la
ciutadania.

Entre les accions que es pre-
tenen dur a terme destaquen les

obres de remodelació de la ma-
sia de Can Sunyer i la instal·la-
ció de plaques fotovoltaiques
en centres escolars i equipa-
ments. També s’espera la re-
modelació del carrer de Tomàs
Vives, la renovació de set parcs
infantils, l’adquisició de nova
maquinària per fer exercici per
a les instal·lacions esportives i la
cobertura d’un tram de les vies
del ferrocarril.

Construcció de la nova piscina descoberta. Foto: Ajuntament

La nova piscina descoberta
estarà a punt per a l’estiu

Un centenar de denúncies 
per ús inadequat de patinets

SANT ESTEVE4El Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya
(TSJC) ha admès a tràmit el re-
curs de cassació de la família Far-
ràs que eleva el cas del polígon
Sesrovires fins al Tribunal Su-
prem (TS), que haurà de decidir
primer la conveniència de la re-
visió de la sentència del maig. En
ella, es determinava que no s’ha-
vien d’enderrocar les naus, des-
prés que s’hagués normalitzat la
situació urbanística de la zona. 

Des de l’Ajuntament de Sant
Esteve Sesrovires expliquen que
aquest “és un tràmit més, esta-
va previst que la família Farràs
impugnés la sentència, però en-
cara faltaria que el TS l’acceptés”.
En aquest cas, aclareixen, tam-
bé caldria veure quina seria la
decisió del tribunal. De totes
maneres,  des del consistori es
mostren tranquils: “Tenim una
sentència ferma i vàlida”.

Per la seva banda, la família
Farràs creu que l’admissió a trà-
mit del recurs de cassació posa
en dubte la sentència del TSJC,

però per això encara caldria es-
perar els propers moviments
del TS. La voluntat de la família
és l’enderrocament de les naus.

Amb tot, en els últims anys
l’Ajuntament de Sant Esteve Ses-
rovires ha dut a terme la gestió ur-
banística necessària per regula-

ritzar les llicències del polígon.
Defensen que no volen “tirar a
terra les naus per totes les acti-
vitats econòmiques que hi te-
nen lloc”. A més, opinen que si les
enderroquessin, l’endemà es po-
drien tornar a construir perquè la
situació està normalitzada.

Un carrer del Polígon Industrial Sesrovires. Foto: Ajuntament

Nou capítol del litigi legal per 
les naus del polígon Sesrovires

Castellví | Sant Esteve

Enric Carbonell es presenta 
a la reelecció de l’alcaldia

SANT ESTEVE4L’alcalde de Sant
Esteve Sesrovires, Enric Carbo-
nell, ha anunciat que tornarà a
encapçalar la candidatura del
PSC a les eleccions municipals
del 28 de maig.

Carbonell ha declarat que es
presenta a la reelecció de l’al-
caldia perquè sent “la il·lusió i les
ganes del primer dia per trans-
formar Sant Esteve” i ha remar-
cat que el seu compromís és

amb el municipi i els seus ciu-
tadans. La seva candidatura per
encapçalar la llista va rebre el su-
port unànime de la militància lo-
cal socialista en una assemblea
extraordinària.

Enric Carbonell és alcalde
de Sant Esteve Sesrovires des del
2017, càrrec que també havia
ocupat entre el 2006 i el 2015.
Així mateix, és conseller comar-
cal del Baix Llobregat.

Estrenen aplicació mòbil pel
bus de Can Sunyer i Valldaina
CASTELLVÍ4A partir de l’1 de fe-
brer, la línia de bus a demanda
entre els barris de Can Sunyer i
Valldaina i Sant Andreu de la
Barca estrena una nova aplicació
mòbil per sol·licitar el servei. El
nou sistema permetrà reservar la
plaça el dia abans de viatjar.

La novetat, per tant, és espe-
cialment còmode per als viatgers
que han de fer el trajecte a pri-
mera hora del matí. Fins ara, ni

tan sols es podia deixar demanat
la nit anterior. El suport es diu
Nemi, és gratuït i ja es pot des-
carregar a les botigues per a apli-
cacions dels telèfons mòbils. 

La línia no té ni rutes ni ho-
raris fixos. L’itinerari es crea se-
gons les peticions dels usuaris re-
gistrats, de manera que s’eviten
recorreguts ineficients i s’ofe-
reix un servei ajustat a les ne-
cessitats de la ciutadania.

Successos |Un detingut per tràfic de drogues
La Unitat Canina de la Policia Local va detenir a mitjans de gener una persona

en interceptar-li 330 grams d’haixix. El succés va tenir lloc quan des del cos
feien una tasca de seguiment i van detectar una actitud sospitosa per part seva.

Castellví | Consulta d’assessorament per joves
El servei de Consulta Jove ofereix a les persones entre els 16 i els 30 anys la possibilitat
de tractar temes que els preocupin o interessin de manera confidencial. La trobada 
pot ser en línia o presencial i es pot reservar cita escrivint al WhatsApp 696.974.565.

Una persona viatge en patinet elèctric. Foto: Ajuntament de Sant Andreu



31 de gener del 2023

13 | 

línianord.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517



línianord.cat 31 de gener del 2023

Olesa de Montserrat

| 14

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
d’Olesa de Montserrat encara tre-
balla en l’elaboració del nou mo-
del urbà de recollida de residus.
Està previst que s’implementi a
partir del 2024, coincidint amb
l’entrada en vigor del nou con-
tracte per la gestió d’escombraries.

Les dues opcions principals
que s’estan tenint en compte
són els contenidors amb xip i el
porta a porta. Per posar-los en
pràctica també dependria de la

zona del municipi que es tractés.
El canvi de model té l’objectiu
d’augmentar la recollida selecti-
va a Olesa. Ara per ara és del
37,4%, quasi nou punts per sota
de la mitjana catalana.

L’equip de treball per a la re-
dacció del projecte compta amb
la representació de tots els grups
polítics municipals. De fet, es
tracta d’un dels contractes amb
el volum econòmic més elevat
pels municipis. 

URBANISME4L’Ajuntament
d’Olesa de Montserrat ajudarà a
finançar les actuacions de mi-
llora i de rehabilitació de 72
edificis d’ús residencial. A la
convocatòria s’hi podien pre-
sentar obres ja fetes, com a molt
des del gener del 2021, o que es-
tiguin pendents de fer amb límit
fins al 15 d’abril.

Pel que fa a les actuacions, en
la sol·licitud es podia incloure in-
tervencions de rehabilitació de fa-
çanes, cobertes i elements es-
tructurals d’edificis i habitatges o
obres de millora de les instal·la-
cions, d’accessibilitat o de l’efi-
ciència energètica, entre altres.
Precisament, des del consistori
informen que d’aquesta última hi
ha hagut molta demanda.

Amb tot, l’Ajuntament d’O-
lesa de Montserrat explica que,
en alguns casos, l’ajuda que ells
atorguen es pot sumar a les sub-
vencions dels fons europeus
Next Generation, que gestiona la

Generalitat. El termini per dur a
terme la sol·licitud s’ha ampliat
fins al 30 de novembre.

NOU ESPAI PÚBLIC
L’enderrocament de l’antic edifici
de la Policia Local permetrà ur-
banitzar i aprofitar la superfície
que ocupava fins ara. L’Ajunta-
ment farà una primera obra de
condicionament per obrir l’espai
a l’ús públic, com a zona d’esta-

da i passeig i per crear un petit
aparcament gratuït.

Després, el consistori obrirà
un procés participatiu perquè la
ciutadania decideixi quin ha de
ser el futur de l’espai.

El condicionament de la
zona, de fet, també inclou la
parcel·la que feia d’aparcament,
el solar annex del dipòsit de ve-
hicles i el pati que hi ha darrere
de la Biblioteca Santa Oliva.

Edifici del barri de Sant Bernat. Foto: Ajuntament d’Olesa de Montserrat

Oportunitat per posar al dia
habitatges i espais públics

Petits avenços en el model
urbà de recollida de residus

Tradició | Celebració de la Festa de Sant Antoni Abat
Del 3 al 5 de febrer, Olesa acull diferents activitats per commemorar Sant

Antoni Abat i els tradicionals Tres Tombs, que es duran a terme el diumenge.
Durant el cap de setmana també tindran lloc els mercats Medieval i d’Artesans.

Deixalleria municipal d’Olesa. Foto: Ajuntament

HISTÒRIA4L’Ajuntament d’A-
brera, de la mà de l’arqueòleg
Òscar Augé, ha impulsat un ví-
deo divulgatiu sobre el jaciment
de les trinxeres republicanes.
El projecte, que es pot trobar al
canal de YouTube del consisto-
ri, explica de manera didàctica
els fets històrics que s’hi van pro-
duir el gener de 1939, fa 84
anys, en la coneguda com a
Ofensiva de Catalunya.

Augé, que també és guia del
jaciment, és l’encarregat d’a-
propar al públic la història del
lloc amb les dades més relle-
vants. Com ara, que el ràpid
avançament de les tropes na-
cionals i la seva superioritat va
fer que el govern republicà de-
cidís fortificar diversos indrets
del llit esquerre del riu Llobregat,
amb la idea de convertir-lo en un
altre front, com a Madrid ho ha-
via sigut el riu Manzanares.

La iniciativa compta amb la
participació del grup de recreació
històrica DidPatri, vinculat a la
Universitat de Barcelona. Preci-

sament, és la seva col·laboració al
vídeo el que permet als especta-
dors fer una immersió històrica
més profunda, per exemple amb
la indumentària dels soldats.

Les trinxeres republicanes
d’Abrera són d’accés lliure i estan
delimitades amb un cordó peri-

metral per assegurar la seva pro-
tecció. Per visitar-les, cal aparcar
a la zona del carrer de Sant Mi-
quel i pujar-hi a peu per la pista
forestal indicada amb un rètol.
Quan s’hi arriba, hi ha un plafó
informatiu on s’explica amb de-
tall la història del lloc.

Commemoració de les trinxeres republicanes. Foto: Ajuntament Abrera

Nova commemoració 
de les trinxeres republicanes

Abrera

CONVIVÈNCIA4Del 21 al 27 de
gener Abrera va celebrar la Set-
mana de la Mediació. L’objectiu
de les diferents activitats va ser
promoure la resolució de con-
flictes, afavorir la convivència i
promocionar el servei gratuït
que s’ofereix des de l’Ajunta-
ment perquè els ciutadans hi pu-
guin participar.

Les activitats, emmarcades
en el Dia Europeu de la Mediació,
van estar pensades per a totes les
edats i van consistir en un conta-
contes per a infants, un taller fa-

miliar de resolució de conflictes
i diverses parades informatives en
alguns punts del municipi.

A més, una de les novetats
d’enguany va ser l’estrena del
projecte educatiu d’acompanya-
ment als centres educatius, que ja
s’ha posat en marxa en alguns
d’ells. El propòsit és  fomentar la
cultura del diàleg.

Per fer ús del servei de me-
diació, es pot acudir presencial-
ment a l’edifici de Serveis Socials,
trucar al 93.770.29.11 o escriure
a mediacio@abrera.cat.

Setmana de la Mediació per
promocionar el servei gratuït

Servei de Mediació d’Abrera. Foto: Ajuntament Abrera

Cultura |Mercat de llibres de segona mà a la llibreria Figaflor
Durant els mesos de febrer i març, la llibreria Figaflor d’Abrera oferirà tots els seus
llibres de segona mà a 2, 3 i 5 euros. A més, en l’interior d’alguns d’ells es podran
trobar diferents sorpreses, com per exemple xecs de descompte per a futures compres.
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MÚSICA4Rosario Flores ac-
tuarà al Teatre de La Passió
d’Esparreguera per exhibir el
seu últim àlbum Te lo digo todo
y no te digo na. El concert tin-
drà lloc el 4 de febrer a les 20 h. 

El disc és una barreja de di-
ferents estils, des de la rumba al
reggae, passant pel flamenc, el
pop i les balades. Una combi-
nació que ella mateixa ha bate-
jat com a gypsy-funky. A més,
Rosario s’anuncia com una ver-

sió més renovada i madura. Més
de 30 anys després del seu tre-
ball debut (De ley al 1992), l’ar-
tista encara manté l’energia que
la caracteritza i la seva música
fresca i vibrant.

Rosario es confessa i explica
que gran part del seu bagatge de
ritmes llatins prové dels àlbums
que els seus pares, Lola Flores i
El Pescaílla, li portaven d’Amè-
rica quan tornaven dels seus
viatges i dels quals bevia.

HISTÒRIA4Tot l’alumnat de 5è
de primària i de 4t d’ESO dels
centres educatius d’Esparregue-
ra ha participat en la iniciativa
Camins de Pau, impulsada a
través del Projecte Educatiu de
Ciutat de l’Ajuntament. L’objec-
tiu és apropar als infants i ado-
lescents la història i les vivències
dels exiliats i deportats esparre-
guerins un cop finalitzada la Gu-
erra Civil, així com promoure en-
tre ells la cultura de la pau.

Els actes centrals de Camins
de Pau s’han dut a terme durant
el 30 de gener, Dia Internacional
Escolar de la No Violència i la
Pau.  De fet, un dels propòsits del
projecte és, també, conscien-
ciar l’alumnat sobre l’existència,
encara ara per ara, de persones
refugiades. La intenció és que se
celebri cada any.

Abans de la gran trobada
entre l’alumnat, però, cada clas-
se ha treballat el tema al seu cen-
tre educatiu. En el cas dels in-

fants de 5è de primària han
aprofundit en l’experiència dels
camps de refugiats de França i
Mauthausen. Pel que fa als de
l’últim curs de secundària, han
reflexionat sobre l’exili.

Durant la jornada, també
s’ha fet diverses activitats, com
l’intercanvi de maletes i cartes
entre alumnes de diferents es-
coles, la presentació d’un mural
i pancartes amb proclames en re-

ferència a l’exili i la pau, la in-
terpretació de la cançó A la jo-
ventut o la presentació de “la
capsa del temps”, que es porta-
rà a les aules per compartir-la
amb tots els companys.

A més, fins al 4 de febrer es
podrà visitar l’exposició Ca-
mins de Pau a la Biblioteca
Municipal l’Ateneu, on s’hi tro-
ba una guia de lectura relacio-
nada amb el projecte.

Projecte ‘Camins de Pau’. Foto: Ajuntament d’Esparreguera

Projecte de memòria històrica
per a infants i adolescents

Rosario presenta la seva gira
‘Te lo digo todo’ a La Passió

Cultura | Lyona Ivanova publica un llibre de tela per a bebès
La il·lustradora esparreguerina Lyona Ivanova ha publicat el llibre de tela El moment més

feliç. El volum està pensat perquè els bebès puguin jugar amb ell alhora que la seva família 
els llegeix els petits grans moments d’amor que els regala la criança, tema del qual tracta.  

Cartell promocional de la gira de Rosario. Foto: Teatre La Passió

CIUTADANIA4Fins al 5 de fe-
brer estarà oberta la convoca-
tòria per presentar propostes
pels pressupostos participatius
d’enguany. La crida es fa a tots
els ciutadans, col·lectius i em-
preses de Collbató.

Un dels requisits principals
és que les propostes han de ser
inversions. És a dir, que es pu-
guin adquirir o construir i que
siguin perdurables en el temps,
així com béns físics o virtuals,
que suposin una adequació, mi-
llora o reforma d’equipaments
municipals, infraestructures ur-
banes o espai públic.

Les propostes poden ser pre-
sentades per ciutadans majors
de 16 anys a títol individual, en-
titats, comerços o altres em-
preses ubicades a Collbató. El
número màxim és de cinc pro-
postes per persona o col·lectiu.

Per presentar les propos-
tes, és necessari fer-ho presen-
cialment a la Casa de Cultura o
de manera telemàtica a través
de la plataforma participa311-

collbato.diba.cat, teniu temps
fins al 5 de febrer.

VISITA INSTITUCIONAL
D’altra banda, el delegat del
Govern a Barcelona, Joan Bor-
ràs, va visitar Collbató el 20 de
gener i va mantenir una reunió
amb l’alcalde Miquel Solà i al-

guns regidors. Durant la visita es
van tractar diversos aspectes
en els quals la Generalitat té un
paper clau, com l’ampliació del
parc de bombers i les línies de
subvencions futures. A més,
l’alcalde i el delegat van coinci-
dir en la cooperació necessària
entre el Govern i la Generalitat.

Les propostes es poden presentar fins al 5 de febrer. Foto: Unsplash

Ja s’accepten propostes pels
pressupostos participatius

Collbató

TECNOLOGIA4L’Ajuntament
de Collbató ja està habilitat per
emetre certificats de signatura
electrònica per dur a terme trà-
mits en línia. La identificació di-
gital, l’idCAT, permet a la ciuta-
dania realitzar gestions telemà-
tiques amb l’administració pú-
blica, entre altres.

L’idCAT garanteix la iden-
titat de les persones físiques a
Internet, assegura la integritat
i confidencialitat de les dades
que s’envien i permet signar
correus, documents electrònics

i formularis web. La identifi-
cació es basa en un certificat di-
gital reconegut que s’emma-
gatzema a l’ordinador del ciu-
tadà. Per això, però, cal que prè-
viament l’usuari es dirigeixi a
l’Ajuntament de Collbató amb
el DNI, per fer la comprovació
necessària i rebre la contrase-
nya d’accés.

Per tramitar el certificat d’i-
dentificació digital és recoma-
nable demanar cita prèvia a
l’Oficina d’Atenció al Ciutadà
trucant al 937.770.100. 

L’Ajuntament de Collbató ja 
pot emetre certificats digitals

Un usuari fent servir un ordinador. Foto: Unsplash

Política | Gemma Rodríguez, candidata del PSC a l’alcaldia
Gemma Rodríguez es torna a presentar com a candidata del PSC per l’alcaldia de
Collbató, després de rebre el suport unànime de la militància. Durant els últims quatre
anys, Rodríguez ha sigut la cap de l’oposició i portaveu dels socialistes a l’Ajuntament.
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Esports

Ashley és el nom fictici d'una es-
quiadora. Una actriu narra la
seva història en un vídeo del Co-
mitè Olímpic Internacional. S'hi
explica que quan va arribar nova
a l'equip l'entrenador la tractava
molt bé i anaven a sopar o al ci-
nema. Fins que va arribar un
dia que el tècnic es va començar
a empipar i la va acusar de fallar
al grup i de no fer bé les coses.
Després la va perdonar i, més en-
davant, li va demanar fer-li un
petó i que passessin la nit junts.
Ella no es va veure capaç de dir-
li que no perquè el seu futur es-
portiu depenia de l'entrenador.

Qui comparteix el cas és Anna
Rovira (Vic, 1996), formadora so-
bre violències sexuals en l'esport i
col·laboradora del Grup d'Inves-
tigació Social i Educativa de l'Ac-
tivitat Física i de l'Esport (GISEA-
FE). El testimoni li serveix per des-
criure les quatre fases de l'assetja-
ment: "La primera és la selecció de
la víctima, que no és aleatòria, i hi
poden dependre factors com que
la persona sigui nova al grup, l'e-
dat o la personalitat. A la segona l'a-
gressor o agressora es guanya la
confiança i l'amistat de la víctima,
i s'hi crea un vincle especial". A par-
tir d’aquí, arriben les altres dues:
"A la tercera comencen a haver-hi
comportaments ambivalents que
generen confusió en la víctima, es
desenvolupa l'assetjament i el
control sobre la persona, i es cons-
trueix la lleialtat. A la quarta i úl-
tima comença l'abús sexual i l'as-
segurament del vot de confiança",

completa Rovira. Són escenaris
que es compleixen quan qui agre-
deix es troba en possessió de su-
perioritat jeràrquica. No es com-
pliria si hi ha un cas d'assetjament
entre companys i companyes,
com succeeix en el 62% de les oca-
sions. "Un de cada cinc nens i ne-
nes ha patit o patirà violència se-
xual", adverteix l'entrevistada. En
un 81% de les ocasions la víctima
coneix la persona agressora. 

A La violència sexual a l'es-
port. Guia per a persones adul-
tes, el Consell Català de l'Esport
defineix violència sexual com "un
comportament cap a un individu
o un grup d'individus que inclou
comportaments sexualitzats (ver-
bals, no verbals o físics) amb in-
tenció o sense, legal o il·legal,
basats en un abús de poder i
confiança i que és considerat per
la víctima o per un espectador
com a no-desitjat o coercitiu".

Defensa Rovira que la mani-
pulació de qui agredeix fa que
moltes vegades la víctima no pu-
gui explicar què està passant i que
sigui "difícil" que una tercera per-
sona ho detecti, en part perquè so-
vint la persona agressora té bona
relació amb la família de la vícti-
ma. "Normalment, no es detecta
quan són infants i adolescents",
diu l'experta. Quan ho expliquen,
potser amb 30, 40 o 50 anys, "ja
no els podem ajudar gaire" i les
persones "han patit soles com a
nens o nenes o adolescents".

Segons l'article 48 de la Llei
Orgànica 8/2021, de 4 de juny, de
protecció integral a la infància i l'a-
dolescència davant la violència, les
entitats esportives que treballen
amb menors d'edat estan obliga-
des a "aplicar els protocols d'ac-

tuació que adoptin les adminis-
tracions públiques, implemen-
tar un sistema de monitoratge per
assegurar el compliment dels
protocols i designar la figura del
delegat o delegada de protecció".

LA CONFIDENCIALITAT
El delegat o delegada de protec-
ció és a qui es poden adreçar les
persones menors d'edat per ex-
pressar les seves inquietuds i qui
s'encarrega de la difusió i com-
pliment dels protocols. "Sense
aquesta figura, que assegura la
confidencialitat, seria gairebé im-
possible per a la víctima parlar i
hi ha moltes entitats que encara
no la tenen", adverteix Rovira. Du-
rant la primera fase hi ha la re-
cepció de la comunicació de la víc-
tima i pot ser a través de diferents
canals (correu electrònic, pre-
sencialment –verbalment o per
escrit–, la bústia de suggeriments,
reunions, WhatsApp o el formu-
lari del web. S'activa el protocol i
es comença la fase d'instrucció. "Si
la persona és menor d'edat, per llei

és obligatori trucar la família per
comunicar-li la situació". 

Després, ja amb la família, s'i-
niciaria la segona fase: la inves-
tigació. Es parla amb la víctima
amb la família present, amb la
presumpta persona agressora i es
buscarien possibles testimonis.
Amb la documentació i possibles
proves, des de converses de
WhatsApp fins a declaracions
verbals, es redacta un informe,
que arriba a qui hagi de resoldre
el cas. Generalment, és la junta o
una comissió que també inclou
membres de la junta, en funció
del protocol. Hi ha dues vies de
resolució més: l'administrativa
(denúncia externa a Inspecció
de Treball) i la judicial (denúncia
externa als Mossos).

FORMES D’ASSETJAMENT
"Hi ha moltes entitats esportives
sense un protocol d'actuació, però
crec que n'hi ha moltes que s'es-
tan posant les piles. El que, de mo-
ment, encara no tenim, és un en-
torn preparat perquè les vícti-

mes expliquin què els passa", en-
raona Rovira. Hi ha moltes formes
d'assetjament sexual: verbal (fer
bromes o comentaris obscens,
difondre rumors, preguntar o ex-
plicar detalls sobre la vida sexual
d'una persona); no verbals (ges-
tos obscens o mirades lascives al
cos); i físic (contacte físic delibe-
rat i no sol·licitat o un apropament
físic excessiu o innecessari).

"Intentem que les entitats
identifiquin els espais o situa-
cions de risc i s'estableixin mesu-
res de prevenció", detalla Rovira.
Les xarxes socials, els vestuaris, els
despatxos o oficines o els viatges
i desplaçaments són espais de
risc. "Cal establir accions pre-
ventives i normes de bones pràc-
tiques en cada un dels espais, que
són diferents segons el club i dis-
ciplines esportives", exposa.

Els efectes de l'assetjament
són infinits: insomni, depressió,
es trenquen relacions familiars i/o
d'amistats, abandonament de la
carrera esportiva, menor capaci-
tat de concentració... I també l'e-
tiqueta de per vida de víctima.

"Ara no sembla que no es pu-
gui fer res" i "a la nostra entitat
aquestes coses no passen" són
potser els dos comentaris més
repetits en les formacions sobre
violència sexual que imparteix
Rovira. "Realment no és que no es
pugui fer res, és que abans es po-
dia fer tot i ara hi ha límits. La to-
lerància de les dones ha canviat i
n'hi ha moltes que no et volen fer
dos petons i et donen la mà, amb
tot el seu dret. Fins ara, era com de
mala educació actuar així. Inten-
tem que la gent prengui cons-
ciència que la violència sexual en
l'esport és una realitat", conclou.

Toni Delgado
OLESA

Poder explicar quèpassa
» L’assetjament sexual en l’esport segueix sent un xacra i un 20% dels nens i nenes en patirà     

» “Intentem que les entitats identifiquin els espais o situacions de risc”, exposa l’experta Anna Rovira

A l’esport també hi ha assetjament. Foto: Dominika Roseclay/Pexels

Futbol sala | El Club Sala 5 Martorell visita el CD Leganés                                                                    
El conjunt de Víctor González visitarà el pròxim dissabte 4 de febrer el CD Leganés, en partit

corresponent a la 18a jornada de Segona Divisió. El Club Sala 5 Martorell hi arribarà 
després de la seva derrota per 2-4 contra la Unión África Ceutí del passat 28 de gener.
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Viu en línia

L’acció se situa en un poblet del Pirineu
aïllat per l’orografia, el fred, la neu i la bro-
ma. Els joves del poble són a la guerra,
i el Jan, el pare, ha anat a buscar un mos-
so per ajudar-los en les tasques del
camp. L’arribada d’un home jove per-
torbarà l’ordenada vida de la casa i de les
quatre dones de la família.

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Teatre

Quatre dones i el sol
Jordi Pere Cerdà

La cantant Núria Graham va publicar el
passat dia 20 el seu quart àlbum, Cycla-
men (Verve Forecast). En aquest nou tre-
ball, format per tretze cançons, la jove ar-
tista ha creat “un nou espai sonor”, tal
com ella mateixa ha explicat en una en-
trevista concedida a l’ACN. “El disc és ca-
tastròfic en moltes temàtiques, però és
lluminós”, ha detallat. 

Música

Hivern de 1943 al Pirineu. La Sara i l’An-
toni viuen en un petit poble d’Andorra.
Cada dia reben notícies de l’evolució de
la Segona Guerra Mundial. Un dia, el seu
amic Sendo ve amb uns jueus per ama-
gar-los al poble. La vida es torna més
complicada quan els alemanys arriben
al municipi a la recerca d’aquests jueus
que hi ha amagats.

Pelis i sèries

El fred que crema
Santi Trullenque

Cyclamen
Núria Graham

Picasso. Paisatges humans
La Galeria Mayoral de Barcelona (Consell de Cent, 286) va in-
augurar el 18 de gener una nova exposició: Picasso. Paisatges

humans. La mostra, programada amb motiu del cinquantè
aniversari de la mort de Pablo Ruiz Picasso, vol exhibir el gust
de l’artista per la naturalesa humana. Així ho va explicar el
dia de l’estrena la comissària de l’exposició, Victòria Comba-
lía, en declaracions a l’ACN. “Els paisatges humans, les figures,
els retrats, són un dels temes cabdals de la seva carrera, i per
això hem reunit un conjunt d’obres on la figura humana és la

protagonista”, va detallar Combalía al mateix mitjà.

Vicky Luengo (Palma, 1990) i Pol
López (Barcelona, 1984) han de-

mostrat ser un tàndem que funcio-
na a la perfecció. S’ha vist en les úl-
times setmanes a les sales de cine-
ma, i es va veure el 22 de gener a
la 15a edició dels Premis Gaudí. La
parella es va endur els guardons a
la millor interpretació protagonista
femenina i masculina per Suro, la
pel·lícula que també va recollir el
premi a la millor direcció novella

per a Mikel Gurrea. De fet, Gurrea i
Luengo també són candidats a en-
dur-se el Goya en les seves catego-
ries. D’altra banda, la triomfadora
de la nit dels Gaudí va ser, per des-
comptat, Alcarràs, de Carla Simón.

L U E N G O  I  L Ó P E Z

A LES XARXES...

Triomfar en el món de la interpretació
Els dos actors s’estan construint una carrera sòlida

Famosos

Guanyar el Gaudí a millor interpretació
Tots dos l’han aconseguit per la pel·lícula ‘Suro’

Reconeixement
Hi ha consens: es mereixien aquests premis

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Mai no és massa tard per fer realitat un
somni. El desembre del 2019, Alba Do-
nati, una reconeguda poeta italiana, va
decidir canviar de vida i obrir una peti-
ta llibreria a Lucignana, el poblet de la
Toscana on va néixer. Amb tan sols 180
habitants, l’empresa semblava con-
demnada al fracàs, però sorprenent-
ment va despertar entusiasme.

Llibres

La llibreria del turó
Alba Donati

| Fire Emblem Engage
La saga Fire Emblem té una nova entrega que ens situa en un continent format

per quatre nacions, on tornarà un enemic que va marxar fa mil anys. Per a Switch. 
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QUI SÓN?
SÓN FAMOSOS PER...
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

ABRIGAR-SE

Les persones grans i les que pertanyen a un col·lectiu 
de risc s’han de vacunar contra la grip i la covid

DIETA

VACUNES

MEDICACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i CARDIOLOGIA

El fred ja és aquí i sembla que les temperatures baixaran
molt a partir d’ara. Comença, doncs, la temporada alta de
refredats i de grips, però hi ha altres malalties que també

s’agreugen amb el fred i, particularment, amb l’arribada de Na-
dal: són les malalties cardiovasculars. 
Diversos estudis internacionals adverteixen d’un augment

dels atacs de cor i d’altres problemes coronaris a mesura que
baixen les temperatures. Un de britànic, elaborat per un grup
d’investigadors de la London School of Hygiene & Tropical Me-
dicine, revela que la reducció d’un sol grau centígrad en la tem-
peratura mitjana diària s’associa a un increment d’un 2% en el
risc de patir un atac de cor. Durant aquest estudi es van detectar
200 infarts més a l’hivern que en èpoques amb temperatures
més altes, d’un total de 800 casos analitzats. 
Quant a la proximitat de Nadal, no afecta tant l’emotivitat de

les festes com el fet que coincideixen amb l’inici de l’hivern i
amb la temporada alta de grip i de covid. Les infeccions del trac-
te respiratori estan associades a la insuficiència cardíaca, a les is-
quèmies i a les malalties coronàries.    

El fred agreuja el mal de cor

Quan fa fred cal triar les peces de roba més adients 
en funció de la temperatura, el vent i la humitat

Les claus

El sedentarisme i els menjars contundents de les festes
nadalenques poden augmentar el risc cardiovascular 

Les persones que pateixen alguna cardiopatia 
han de ser especialment curoses amb la seva medicació 
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